


„Să devenim mâinile iubirii
milostive a lui Dumnezeu” este
îndemnul care caracterizează
cei 69 de ani de viață, dar mai
ales cei aproape 13 ani de
patriarhat ai Preafericitului
Părinte Daniel.
Sub conducerea Preafericirii Sale,
Biserica Ortodoxă Română a devenit
cel mai mare filantrop al contribuției
în lucrarea socială, mobilizând
instituții și oameni în slujba celor
aflați în dificultate. Remarcabilă a fost
implicarea Bisericii în lupta cu actuala
epidemie și cu efectele cauzate de
aceasta în societate.
Cu ocazia aniversării din 22 iulie și în contextul
Anului comemorativ al filantropilor ortodocși
români vă aducem în atenție o sinteză a lucrării
sociale a Bisericii sub coordonarea Patriarhului
Daniel.
În paralel cu viața liturgică, cu zidirea
lăcașurilor de cult, cu activitatea misionară și
culturală, filantropia Bisericii s-a concentrat
spre mai multe zone defavorizate. Iată
principalele locuri unde „mâinile iubirii
milostive a lui Dumnezeu” au lucrat cu hărnicie
sub conducerea Părintelui Patriarh:

Satul
Anul omagial al satului românesc (2019) a fost
un punct de reper în acest sens și un semnal
de alarmă către întreaga societate. Mesajul
transmis de Patriarh a fost acela că „Nu trebuie
să privim nostalgic şi mioritic, ci să ne
mobilizăm în favoarea satului românesc”.
Preafericirea Sa a formulat și un set de
propuneri pentru îmbunătățirea situației din
mediul rural românesc.
Patriarhul României a avut în atenție acest
segment defavorizat din perioada în care era
Mitropolit al Moldovei și Bucovinei prin
Programul „Nici un sat fără biserică”. Grija
Preafericirii Sale pentru comunitățile din mediul
rural nu s-a rezumat doar la partea spirituală

și liturgică. A continuat să se manifeste în
perioada de patriarhat cu programe pentru
sprijinirea familiilor preoţilor din parohiile
sărace și mai apoi cu proiectul de anvergură
„Sănătate pentru Sate”, în urma Protocolului
încheiat cu Ministerul Sănătăţii în septembrie
2015.

Vârstnicii
Vârstnicii bolnavi, singuri și neajutorați sunt un
alt segment în atenția lucrării filantropice din
Biserică sub conducerea actualului patriarh.
La inițiativa Patriarhului Daniel au fost fondate
la București Centrul de Îngrijiri Paliative
„Sfântul Nectarie” și Centrul rezidenţial pentru
persoane vârstnice „Sfântul Silvestru”.
La nivelul Patriarhiei Române, doar în 2019,
peste 45.000 de persoane vârstnice, bătrâni
singuri, nedeplasabili, abandonaţi de familie
sau care prezentau grave probleme de
sănătate au primit asistență în aşezămintele de
protecţie socială bisericeşti, centrele sociale de
tranzit şi adăposturi de noapte.

Copiii, familiile
Centrul de zi pentru copii „Sfânta Muceniţă
Sofia” a fost fondat în Arhiepiscopia
Bucureştilor la inițiativa PF Daniel, în 2012.
În Patriarhia Română funcționează în prezent
107 centre de zi pentru copii, 52 birouri de 
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A împlinit 69 de ani. Patriarhul Daniel și hărnicia
„mâinilor iubirii milostive a lui Dumnezeu”

asistență socială și centre comunitare, 38 
centre de tip familial, 51 grădinițe sociale și
afterschool, 13 locuințe protejate, 15 centre de
urgență (pentru persoane fără adăpost, pentru
victime ale violenței domestice şi pentru victime
ale traficului de persoane), 18 campusuri de
tabără, 51 centre educaționale. Prin intermediul
acestor centre au primit sprijin peste 46.000 de
copii în 2019.
În același timp, au fost sprijiniți de Biserica
Ortodoxă Română anul trecut peste 19.000 de
adulți în dificultate, şomeri, victime ale 
traficului de persoane, victime ale violenței
familiale, deţinuţi eliberaţi, victime ale
calamităților naturale.
De asemenea, educația copiilor a fost susținută
de Biserică. Au fost inițiate sub conducerea
Părintelui Patriarh Proiectul naţional „Hristos
împărtăşit copiilor” și Proiectul socio-
educaţional „Alege şcoala!”, cu scopul prevenirii
şi combaterii abandonului şcolar. De menționat
este și Programul „Rămâneți în şcoală”, derulat
de voluntarii Paraclisului Catedralei Naționale.
În perioada pandemiei, Biserica a donat 4.617
tablete și alte dispozitive electronice elevilor şi
cadrelor didactice.

Asistența medicală
Caravana medicală „Sănătate pentru sate”,
amintită anterior, a crescut și s-a diversificat în:
Campaniile „Prevenție și Educație pentru
Sănătate”, „Prevenție și depistare a cancerului

de col uterin” plus diverse alte acțiuni de
consultații și analize gratuite pentru mii de
persoane.
Sub conducerea Preafericitului Părinte Daniel,
Patriarhia Română a devenit instituția cu cea
mai mare contribuție adusă la creșterea
numărului de donatori de sânge. Din 2013, prin
implicarea a peste 35.000 de voluntari au fost
colectaţi peste 19.000 litri de sânge în cadrul
Campaniei „Donează sânge, salvează o viaţă!”.
Mai recent, se desfășoară în Patriarhia Română
și proiectul de telemedicină  „Sănătate la un
click distanță”.
De precizat sunt numeroasele donații ale
Bisericii către spitale. Acestea au crescut
exponențial în criza medicală cauzată de Covid-
19.
Grija față de sănătatea sufletească, dar și
trupească a omului a fost și este o preocupare
constantă a Bisericii noastre. În acest sens, cu
binecuvântarea Patriarhului Daniel, se
derulează la nivel național, din 2016, Programul
„Masa Bucuriei”. În parteneriat cu magazinele
Selgros Cash&Carry şi Carrefour Romania SA,
sunt donate săptămânal bunuri alimentare şi
igienico-sanitare pentru centrele sociale.
Din 2007 până în prezent, suma cheltuită de
Biserica Ortodoxă Română în scopuri sociale a
depășit 210 milioane euro. Doar în perioada
pandemiei, ajutorul oferit de Biserică s-a ridicat
la peste 4 milioane euro.

Unii ar crede că aceste cifre și hărnicia din spatele lor sunt simple obiective pe care
Biserica se ambiționează să le atingă. De fapt e o responsabilitate și o dominantă în
tradiția Bisericii care a lipsit în perioada comunistă, iar acum intră în normal. Explicația
vine chiar de la Părintele Patriarh:
„A devenit nu pentru că şi-a propus – am constatat aceasta mai târziu – ci pentru
că a simțit responsabilitatea de a uni Liturghia cu filantropia. În vremea noastră,
dacă o predică frumoasă nu este însoțită şi de o acțiune filantropică sau culturală
sau de ordin artistic-bisericesc, nu este credibilă sau nu este completă. Iar
această corelare între spiritualitate şi acțiune, între Liturghie şi filantropie, este
o dominantă în toată tradiția Bisericii noastre. Dar în timpul comunismului,
Biserica a fost redusă adesea la o instituție pur liturgică, fără impact social-
filantropic”.
„De aceea, după schimbările din 1989 s-a revenit la tradiția noastră veche, şi
anume a prezenței preoților de caritate în unități militare, în spitale, în
penitenciare şi în alte unități ale statului; pentru că este nevoie de o întărire a
sufletului şi de o conştientizare a relației dintre libertate şi responsabilitate. 
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Și-a propus Biserica să devină cel mai mare filantrop?
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E bine ca spiritualitatea să se întrupeze în fapte 
ale iubirii milostive, dar există un mare risc

Cu prilejul aniversării zilei de
naștere, Patriarhul României a
primit numeroase aprecieri și
felicitări pentru vasta lucrare
filantropică a Bisericii din ultimii
ani.
Făcând referire la aceste
aprecieri, Preafericitul Părinte
Patriarh Daniel a subliniat că e
bine ca spiritualitatea să se
întrupeze în fapte ale iubirii
milostive, dar, pe de altă parte
există un mare risc.
„Oamenii văd ce face
Biserica în societate, ce
lucrări sociale dezvoltă spre
folosul comun al societății.
De aceea, e bine ca
spiritualitatea să se
întrupeze, să se concretizeze
și în fapte ale iubirii milostive
față de oamenii din societate
care au nevoie de sprijin, nu
numai moral, ci și material”.
„Desigur, pe de altă parte, există un
risc mare, după cum se vede în
Occident: când Biserica se ocupă
numai de social și se reduce la o
agenție de binefacere, caritativă își
uită vocația sa spirituală, liturgică,
sacramentală”.
Patriarhul a amintit, citându-l pe Sf. Isaac
Sirul, că „Iubirea curată se naște din
rugăciune”. „Iubirea milostivă și darnică,
nu posesivă și arogantă, aceasta se naște
din rugăciune”, a adăugat Prefericirea Sa.
Părintele Patriarh a explicat că Biserica
trebuie să aibă o viață spirituală intensă și
această viață spirituală intensă trebuie să
fie un izvor de inspirație și pentru lucrarea
socială, lucrarea din domeniul filantropic.

„De aceea, noi încercăm tot timpul să
nu despărțim Liturghia de filantropie,
dar nici filantropia de Liturghie. Astfel
menținem echilibrul și folosim timpul
vieții pământești ca timp de pregătire
pentru viața cerească, veșnică”.
„Trebuie să căutăm, nu doar fericirea
pe pământ, ci mai ales fericirea
veșnică. Viața de pe pământ are o
valoare imensă, unică, pentru că nu
se repetă. Dar, deși trecătoare și
limitată, în ea se pregătește viața de
comuniune veșnică cu Dumnezeu”.
„Aceasta este pentru noi gândirea
sănătoasă care izvorăște din Sfânta
Evanghelie, din scrierile și din viețile
Sfinților Bisericii”.
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Și astfel, această dezvoltare social-filantropică a devenit o întregire, oarecum,
a Sfintei Liturghii din Biserică”.
„Se vede că acolo unde mănăstirile oferă o agapă după Liturghie, vin mai mulți
credincioşi; unde este îmbinată comuniunea în rugăciune cu comuniunea la o
agapă, la o masă, la care oamenii pot să relaționeze, să-şi vorbească față către
față; se continuă ideea de Biserică, în calitate de comuniune şi comunitate”.
(fragmente din interviul oferit de Patriarhul Daniel pentru TVR în 2018).

Filantropice, pe scurt

Dacă ești pe versiunea online, poți accesa direct fiecare articol doar
prin atingerea imaginii reprezentative.

https://basilica.ro/parintele-dan-damaschin-duce-la-mare-peste-200-de-copii/
https://basilica.ro/arhiepiscopia-timisoarei-a-donat-in-pandemie-18-tone-de-alimente-spitalelor-si-penitenciarelor/
https://basilica.ro/un-cleric-galatean-a-construit-casuta-cu-bunatati-pentru-semenii-aflati-in-dificultate/
https://basilica.ro/90-de-voluntari-au-donat-sange-in-arhiepiscopia-dunarii-de-jos-in-2020-eparhia-a-mobilizat-sute-de-donatori/
https://basilica.ro/parintele-patriarh-doneaza-10-000-lei-pentru-sara-nukina-a-ajutat-multi-oameni-este-randul-nostru-sa-o-ajutam/


16 august - Zi Națională 16 august - Zi Națională 

Începând cu anul 2020, data de 
16 august este Zi națională pentru 
comemorarea martirilor 
Brâncoveni și de conștientizare a 
violențelor împotriva creștinilor. 
Rolul acestei zile este de a
informa publicul, inclusiv tinerii, 
despre rolul creștinismului în istoria 
României și despre natura și 
amploarea persecuției creștine, 
care continuă și în prezent.

Martiriul ca dovadă desăvârșită a iubirii 
lui Hristos este în mod exemplar ilustrat în
istoria creștinismului românesc de către
Sfinții martiri Brâncoveni. În acest sens,
dedicarea unei zile naționale comemorative
martiriului acestora trebuie să fie pentru noi
prilej de conștientizare a violențelor actuale
împotriva creștinilor. 

Aceste violențe îmbracă astăzi variate forme de
persecuție, de la cristofobia noilor ideologii, până

la execuțiile filmate ale unor persoane care nu
poartă altă vină decât aceea de a fi creștini.

Patriarhia Română își exprimă 
aprecierea pentru declararea de către

Parlamentul României a zilei de 16 august ca
Ziua Națională pentru comemorarea

martirilor Brâncoveni și de conștientizare a
violențelor împotriva creștinilor și îndeamnă

la recuperarea memorială a martiriului
creștin, la apărarea şi promovarea libertății

religioase ca drept fundamental al
persoanei.

Opt creștini sunt uciși în fiecare
zi pentru credința lor la nivelul

întregii lumi, arată statisticile
Open Doors, o rețea mondială de

ONG-uri creștine non-profit.
Organizația a raportat un număr

de peste 260 de milioane de
creștini care au fost persecutați
în perioada 01 noiembrie 2018 –

31 octombrie 2019.

© Basilica.ro / Mircea Florescu
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„Sunt deschis la nou, numai dacă acel nou nu lezează mântuirea” -
Noul Arhiepiscop al Sucevei și Rădăuților

Noul Arhiepiscop al Sucevei și Rădăuților
a pus cu acrivie în cuvântul rostit la
întronizare numeroase exemple pe care
trebuie să și le asume orice ierarh. Pe
lângă acestea, a transmis și câteva mesaje
prin care anunță o direcție clară și
hotărâtă în ceea ce privește viitorul
eparhiei încredințate de Sinod.

Părintele Iachint Unciuleac, unul dintre
mentorii ierarhului spunea că „Vorba sună,
fapta tună”.  Amintind această expresie,
Noul Arhiepiscop a spus la întronizare: „Vă
asigur că faptele vor tuna”, a spus Noul
Arhiepiscop al Sucevei.

„Dincolo de prezicerile unora din
campania electorală, sunt deschis la nou,
numai dacă - atenție! - acel nou nu lezează
mântuirea credincioșilor”, a adăugat IPS
Calinic.

„Îi am în vedere îndeosebi pe tineri, pe care îi
pomenesc în fiecare Sfântă Liturghie şi în a
căror tinerețe şi entuziasm cred, mai ales atunci
când sunt în slujba lui Dumnezeu şi a
comunităţii din care fac parte. Nu-i trec cu
vederea nici pe părinţii şi bunicii lor, care sunt
chemaţi să continue, în duhul cuminţeniei şi
bunei-aşezări bucovinene, trăirea şi vieţuirea
creştinească a înaintaşilor”.

„Deşi probabil aşteptaţi, nu pot dezvălui
priorităţile mele, întrucât necesită, în prealabil,
o analiză pertinentă a stării de fapt!”, a ținut să
asigure Înaltpreasfinția Sa.

Ierarhul s-a adresat și presei: „Un cuvânt de
mulțumire se cuvine să adresez și
reprezentanților media, cu precădere postului
de televiziune Trinitas TV al Patriarhiei

Române, care transmite în direct acest
eveniment. Pe toţi i-aş ruga să ne critice mai
puţin şi să ne ajute mai mult”.

„Vreau să vă asigur că, dincolo de severitatea
mea, veţi găsi un suflet cald, care cu patru
decenii în urmă «a lăsat haina trupului acestei
lumi la porţile Mănăstirii Putna pentru a o
primeni cu haina Duhului», sub îndrumarea
duhovnicească a Părintelui Iachint Unciuleac 
şi a Înaltpreasfinţitului Pimen, stâlpi ai
Ortodoxiei bucovinene în a doua jumătate a
secolului al XX-lea”.

„Vă îmbrăţişez pe toţi deopotrivă în Iisus
Hristos şi, dincolo de temerile pe care le-aţi
avut şi probabil că încă le aveţi, vă asigur că 
veți găsi în persoana mea un episcop cu care
veţi putea lucra eficient în via Domnului,
respectând întru totul Canoanele Sfinţilor

Părinţi, Legiuirile Bisericii şi Hotărârile
Sfântului Sinod! Aranjamentele nu merg!”, 
a avertizat ierarhul.

„Totodată, vă asigur de seriozitate,
punctualitate şi promptitudine în decizii, de
respect, evlavie şi bună-cuviinţă faţă de tot
ceea ce este sacru şi aştept şi de la lucrătorii
din ogorul Domnului răspuns la toate acestea
prin oglinda conştiinţei!”

Iubiţi credincioşi, plec la drum având încrustată
în suflet deviza Patriarhului Nicodim: „Nimic
pentru mine, totul pentru Biserică!”, dar şi
cuvintele istoricului literar Constantin Loghin:
„Numai atunci când cu toţii ne vom simţi trup
din trupul Bucovinei, durere din durerea ei,
suflet din sufletul ei, suferinţă din suferinţa ei,
numai atunci ne vom arăta vrednici de
Bucovina!”.

Noul  Arhiepiscop vine la
Suceava având o experiență de

30 de ani în Sinodul Bisericii
Ortodoxe Române.

În acest timp a fost Episcop vicar
al Arhiepiscopiei Iașilor, eparhie

condusă de actualul patriarh
timp de 18 ani și apoi de IPS

Teofan, actualul Mitropolit al
Moldovei și Bucovinei.

IPS Calinic are studii în teologie,
medicină, drept, filosofie.  Are
peste 70 de volume publicate. 

IPS Calinic revine, de fapt la
Suceava, unde și-a început viața

monahală în 1980, la Putna.
Noul Arhiepiscop vine în locul
IPS Pimen care a trecut la cele

veșnice la vârsta de 90 de ani, în
data de 20 mai 2020, infectat cu

Covid-19. 

Pentru acest post, Mitropolia
Moldovei a propus doi candidați:

pe actualul arhiepiscop și pe PS
Damaschin Dorneanul, vicarul

eparhiei Sucevei. În continuare,
cei doi ierarhi vor colabora în

„Dulcea Bucovină” pentru
„întărirea bisericii de zid şi a celei

din sufletul fiecăruia”.

Alegerea a avut loc marți, 21
iulie, iar întronizarea în duminica

imediat următoare.

IPS Calinic va împlini în data de
18 noiembrie vârsta de 63 de ani. 
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S-a încheiat încă un an
bisericesc. 

Care au fost cele mai 
importante evenimente
din Biserica Ortodoxă

Română

Anul bisericesc care s-a încheiat a fost marcat
de realizări și de provocări. S-au construit
biserici în diaspora, a fost proclamată
canonizarea unui sfânt basarabean, iar
activitățile cu tinerii au rămas prioritare. 

Pandemia de Covid-19 a fost cea mai mare
provocare, dar și o ocazie de a demonstra
jertfelnicia clericilor și credincioșilor, care au
făcut din Biserică unul din cei mai importanți
furnizori de sprijin și coeziune în criza sanitară.

5-8 septembrie 2019. La Craiova a avut loc a
șasea ediție a Întâlnirii Tinerilor Ortodocși –
ITO 2019. Tema evenimentului a fost „Cu toţii
suntem un Potir! Credinţă, nădejde şi
dragoste”. Au participat aproximativ 2.500 de
tineri din Albania, Bulgaria, Grecia, Iordania,
Liban, Republica Moldova, România, Siria, dar
și din diaspora românească occidentală.
Evenimentul de deschidere, moderat de
Aurelian Temișan și Manuela Hărăbor, l-a avut
ca invitat principal pe Părintele Patriarh Daniel
și a cuprins momente artistice oferite de
soprana Felicia Filip și rapsodul Tudor
Gheorghe.

22 septembrie 2019. Prima biserică ortodoxă
românească din Norvegia a fost sfinţită în
oraşul Haugesund de Mitropoliţii Teofan al
Moldovei şi Serafim al Germaniei împreună cu
Episcopul Macarie al Europei de Nord. Parohia
funcționa din 2013, iar în 2014 aceasta fiind
încredinţată părintelui Dumitru Valeriu
Chiorbeja.

29 septembrie 2019. Mitropolitul Iosif al
Europei Occidentale și Meridionale a sfințit
singura mănăstire ortodoxă românească din
Elveția. După o perioadă petrecută la Castelul
Rosière de la Grolley, Franța, proprietatea unei
fundații a Diocezei Catolice de Lausanne,
Genava și Fribourg, maicile au căutat un loc
mai liniștit și mai retras, unde să-și urmeze
rânduiala de rugăciune și muncă. L-au găsit la
Les Sciernes d’Albeuve, în Elveția, unde obștea
s-a stabilit în 2013.

27 octombrie 2019. Canonizarea Episcopului
Dionisie Erhan a fost proclamată la București
de sărbătoarea Sfântului Dimitrie cel Nou,
hramul Catedralei Patriarhale. Citirea
tomosului sinodal s-a făcut în prezența
Patriarhului României, a membrilor Sfântului
Sinod, a reprezentanților Mitropoliei
Chișinăului (Patriarhia Rusă) și ai Mitropoliei
Basarabiei (Patriarhia Română) și în fața miilor
de pelerini din toată țara. Sfântul Ierarh
Dionisie Erhan primise la Botez numele
Dimitrie. A fost trecut în rândul sfinților în 25
octombrie 2018, la o sută de ani de la Marea
Unire, fiind toată viața un fervent promotor al
acestui ideal național.

28 octombrie 2019. Sfântul Sinod al Bisericii
Ortodoxe Române a luat act de dosarul de
canonizare a Cuviosului Părinte Arsenie de la
Mănăstirea Prislop (Arsenie Boca) depus de
Sinodul Mitropolitan al Mitropoliei Ardealului,
urmând ca acesta să treacă printr-un proces
amănunțit de evaluare.

17 noiembrie 2019. Mitropolitul Iosif al
Europei Occidentale și Meridionale,
Arhiepiscopul Varsanufie al Râmnicului,
Episcopul Timotei al Spaniei și Portugaliei și
Arhiereul vicar Teofil de Iberia au sfințit prima
mănăstire ortodoxă română din Portugalia,
construită în mai puțin de un an. Aşezământul
monahal se află la Aldeia de Santa Margarida și
a fost prezentat anul acesta într-un material
realizat de urnaliștii Elena Stancu și Cosmin
Bumbuț care străbat Europa într-o autorulotă
și documentează viața românilor din
străinătate.

30 noiembrie 2019. La Johannesburg, în Africa
de Sud, Mitropolitul Iosif al Europei
Occidentale și Meridionale, delegatul
Patriarhului Daniel, a sfințit prima biserică
românească din Africa. Parohia era funcțională
din anul 2000, în prezent parohul ei fiind
Părintele Vasile-Răzvan Tatu.
Ioan Cuemjiev, ctitorul primei biserici
românești de pe continentul african a primit la
slujba de sfințire a lăcașului de cult, „Crucea
Patriarhală” pentru mireni.
Biserica nou sfințită are hramurile: „Sfântul
Apostol Andrei, cel întâi chemat, Ocrotitorul
României” și „Soborul Sfântului Proroc Ioan
Botezătorul”, ocrotitorul spiritual al ctitorului
român Ioan Cuemjiev.
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20 mai 2020. Înaltpreasfințitul Pimen,
Arhiepiscopul Sucevei și Rădăuților, a trecut la
Domnul după ce s-a luptat o lună de zile cu
noul coronavirus. Ierarhul, foarte atașat de
Bucovina, zona pe care o păstorea
duhovnicește, a fost foarte îndrăgit de
credincioși. În vârstă de 90 de ani, era cel mai
vârstnic membru al Sfântului Sinod.

15-28 iunie 2020. Agenția de știri Basilica a
organizat primul concurs propriu de fotografie,
care a avut ca temă „Viaţa Bisericii în timp de
pandemie”. Juriul a fost prezidat de
Preasfinţitul Părinte Varlaam Ploieşteanul,
Episcop vicar patriarhal și a fost compus din
fotograful Sorin Onişor şi fotografii Agenţiei
de ştiri Basilica şi ai Ziarului Lumina: Raluca
Ene, Mircea Florescu, Mihnea Păduraru, Luigi
Ivanciu. Premiile, în valoare de 3.800 de lei, au
fost acordate lui Mihai Alexe, Andrei Candrea
și Georgianei-Mădălina Cimpoeru.

10 iulie 2020. Președintele Turciei a semnat
decretul de transformare a catedralei Sfintei
Sofia într-o moschee. În urmă cu câteva zile,
Patriarhul Daniel îi transmitea Sanctităţii Sale
Bartolomeu că Patriarhia Română este solidară
cu Patriarhia Ecumenică în scopul păstrării
statutului de muzeu pentru Basilica Sf.  Sofia.

13 februarie 2020. Sfântul Sinod al Bisericii
Ortodoxe Române l-a ales pe Arhimandritul
Benedict Vesa pentru rangul de Episcop vicar
al Arhiepiscopiei Vadului, Feleacului şi
Clujului. Episcopul vicar Benedict Bistrițeanul
este lector universitar la catedra de
Spiritualitate Ortodoxă a Facultății de
Teologie Ortodoxă din Cluj-Napoca și a fost a
fost tuns în monahism la Mănăstirea Nicula în
ianuarie 2015.

16 martie-15 mai 2020. Biserica Ortodoxă Română s-a
confruntat cu una dintre cele mai importante provocări
ale acestor decenii: Satrea de urgență cauzată de
pandemia de Covid-19, cu toate consecințele ei:
restrvicțiile sanitare, care au vizat inclusiv participarea
credincioșilor la slujbe și modul de administrare a
Sfintelor Taine, nevoia de intensificare a sprijinului
filantropic pentru comunitățile vulnerabile social,
precum și frământările credincioșilor și problemele
psihologice produse de situație.
Biserica a fost prezentă peste tot unde a fost nevoie:

- a colaborat cu autoritățile pentru respectarea normelor
de protecție sanitară destinate opririi răspândirii noului
coronavirus la nivel de comunitate;
- a oferit o vorbă de încurajare și pace acolo unde era
nevoie de liniștire;
- a sprijinit spitalele pentru achiziționarea în regim de
urgență a echipamentului medical de care aveau nevoie;
- a oferit locuri pentru carantină;
- a pus la dispoziţie o platformă online pentru sprijinul
persoanelor afectate de criza sanitară și starea de
urgență impusă pentru rezolvarea ei;
- a ajutat cu alimente, medicamente, produse de igienă,
măști de protecție și uneori chiar și mici sume de bani,
numeroasele cazuri sociale de familii rămase fără
venituri în urma închiderii activităților economice –
valoarea totală a sprijinului oferit în timpul stării de
urgență a fost de 4,3 miloane de euro;
- s-a rugat și se roagă permanent pentru încetarea
epidemiei, ocrotirea celor sănătoși, vindecarea bolnavilor
și întărirea personalului medical cu putere de sus – în
acest scop, Părintele Patriarh Daniel a creat și o
rugăciune specială care se citește până azi la sfârșitul
tuturor slujbelor bisericești;
- Printr-un protocol de colaborare cu Ministerul de
Interne, Biserica s-a îngrijit ca toți cetățenii români aflați
în izolare la domiciliu ca urmare a stării de urgență să
primească acasă Sfânta Lumină care se distribuie de
Paști, înaintea Sfintei Liturghii oficiate de Învierea
Domnului.

14 iunie 2020. ASCOR a împlinit 30 de ani.
Reprezentanții filialelor Asociației Studenților
Creștin-Ortodocși Români au fost felicitați de
Patriarhul României cu ocazia împlinirii a 30 de
ani „de existență și de activitate, de slujire a
Bisericii și a țării”. Patriarhul a spus că ASCOR a
ajuns la „vârsta maturității și a
responsabilității”.

26 iulie 2020. A fost întronizat, la Mănăstirea
Sf. Ioan cel Nou de la Suceava, noul arhiepiscop
al Sucevei și Rădăuților: Înaltpreasfințitul
Părinte Calinic. Slujba a fost prezidată de
Mitropolitul Teofan al Moldovei și Bucovinei.
Ierarhul în vârstă de 62 de ani a spus că „va
continua întărirea bisericii de zid şi a celei din
sufletul fiecăruia”.

16 august 2020. A fost marcată pentru prima
dată „Ziua națională pentru comemorarea
martirilor Brâncoveni și de conștientizare a
violențelor împotriva creștinilor”. Mai multe
clădiri din Capitală și din țară au fost iluminate
în roșu, culoarea martiriului.
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„Nu putem vorbi despre grija pentru aproapele
doar în sens teologic” - Interviu cu Igor Belei

Pentru unii, a-și ajuta aproapele este o necesitate, ceva la fel de natural ca
respirația sau bătăile inimii. Igor Belei, fondatorul și directorul Misiunii
Sociale Diaconia a Mitropoliei Basarabiei, vorbește despre fărâma de
bunătate care determină oamenii să ajute. Implicându-se, ei redescoperă
bucuria comuniunii, și, prin ceilalți, și legătura cu Dumnezeu.

Iar preoții, când ies din biserică și lucrează mici proiecte sociale, consolidează și
Biserica – în sensul de comunitate a credincioșilor. Acolo unde oamenii sunt împreună
și merg și la biserică nu există discuția: „Ce face Biserica?” Există discuția: „Ce pot
face eu?”, spune directorul Misiunii Diaconia.

Igor Belei s-a născut în 1976, a studiat la Universitatea de Stat de Medicină și
Farmacie „Nicolae Testimițanu” din Chișinău și are un rezidențiat în domeniul
microbiologiei medicale. După ce a fost preşedintele Asociaţiei Studenţilor Creştin
Ortodocşi Români, a ales calea misiunii sociale.

Basilica.ro: De ce ar renunța un microbiolog la specializarea sa, pentru a
activa în domeniul social?

Igor Belei: A pornit de la nevoia de implicare. Eram un grup de studenți de la ASCOR
în 1998 și făceam cateheză. Pentru că am vrut să mă asigur că ceea ce spun și fac,
prin 1999 am început să mă implic în diferite activități de voluntariat. În 2000, am
decis să înființăm o structură, pe care am numit-o Diaconia. Nu a fost nimic teologic
în demers, nu aveam nici un teolog în echipă.

În 2003, după recunoașterea Mitropoliei Basarabiei (2002), am decis, împreună cu
Înaltpreasfințitul Petru, Mitropolitul Basarabiei, ca Diaconia să devină parte integrantă
a mitropoliei. Acum suntem 50 de angajați și câteva mii de voluntari. Oamenii aici fac
lucrurile împreună, vin ca acasă la muncă. Lucrăm ca într-o familie.

Suntem „brațul social” al Bisericii. În legea pentru culte din 2007, am introdus și
noțiunea de „misiune socială”, nu doar „religioasă”. A fost recunoscută activitatea Bis-
ericii și în plan social.

Basilica.ro: Spuneați că Moldova a ajuns să se împartă între cei care lucrează
în afară și cei care au sărăcit atât de mult, încât trebuie ajutați. Cât de
afectată este Moldova de emigrație și cum vedeți viitorul?

I.B.: Suntem țara cu cea mai mare depopulare din Europa. Am pierdut o jumătate din
populație în ultimii zece ani. Acum 20 de ani, sărăcia era doar o lipsă de resurse ma-
teriale, acum vorbim de sărăcie chiar în profunzimea noțiunii, pentru că nu mai există
nici o rețea socială la nivel comunitar.

Din păcate, sistemul social și politic din Republica Moldova nu oferă perspective de
dezvoltare. Eu sunt un unionist convins și cred că doar o reunire poate fi o salvare
pentru acest teritoriu și pentru întreaga țară. Nu avem șansă decât reuniți, sau
înglobați de alte sisteme.

Basilica.ro: Ceea ce a distrus comunismul la nivel comunitar a desăvârșit
postcomunismul?

I.B.: Da, pentru că a distrus rețeaua relațională, rețeaua de familie și nu mai există
familiile mari, care erau talpa țării.

Basilica.ro: Cum arăta o familie basarabeană?

I.B.: Cu mulți copii, ca și în celelalte regiuni ale României Mari. Eu am prins trei-patru
copii. Cu bunicii alături, în casa vecină, cu întâlniri foarte dese cu verișorii și cu întra-
jutorare numită clacă. Dacă o familie avea nevoie, tot satul venea la ei, pentru că
erau toți rude.

Acum ne trezim că, la înmormântări, nu are cine să ducă o icoană. Bătrânii se plâng
că nu are cine să vină la masa de pomenire. În schimb, Chișinăul atrage un milion de
oameni : o treime din populația țării. Restul muncesc în afara țării.

Basilica.ro: Ce putem face pentru familii?

I.B.: Eu cred în exemplul propriu. Am văzut că și modelele bune sunt contagioase. Eu
am patru copii și așa mi s-a părut firesc. Eu și soția nu am avut niciodată discuția
legată de câți copii să avem. Așa a lăsat Dumnezeu. Ne-am asumat, am luat lucrurile
ca atare.

Când am avut al treilea copil, cei doi frați mai mari mi-au zis: „Tata, vom fi o familie
numeroasă și vom fi săraci!” „Cine v-a spus asta?” „Așa se spune la noi în clasă.” „Nu-
i adevărat”, le-am zis. A trebuit să le explic că fiecare din ei a venit cu alte daruri și a
avut grijă Dumnezeu ca, pe lângă nevoi, să dea și soluții.

Citește continuarea pe Basilica.ro.




